
Titkári értekezlet. Gáspár-Hantos Géza főtitkár 1986. november 14—15-i értekezletre 
hívta egybe a helyi csoportok titkárait Lillafüredre az időszerű egyesületi feladatok és 
az 1987. évi program megvitatására. Elsőnek is részletesen beszámolt az M T E S Z X I V . 
tisztújító küldöttközgyűléséről (az I M P U L Z U S erről teljes terjedelemben számol be). 
A továbbiakban ismertette az O E E vezető szerveinek munkatervét. Szólt arról, hogy a 
cselekvési program valamennyi pontja a V I I . ötéves terv eredményes megvalósítását 
segíti elő. Kérte a titkárokon keresztül a tagságot, hogy a „minőségi erdőgazdálkodás" 
megvalósítására minél nagyobb aktivitást fejtsenek k i . Kérte, liogy ha a helyi csopor
tok valamilyen javaslattal élnek a vállalatok felé, azt küldjék meg az egyesületi titkár
ságnak is, hogy támogatásban részesíthessék. Megemlítette reményét a könyvtár meg
felelő budapesti központi elhelyezésére ós közölte, hogy a könyvtár fejlesztésére kül
földi könyveket, folyóiartokat vásárolnak. A z egyes rendezvényekre, előadásokra ja
vasolta meghívni a szakmunkásokat is ós részükre tanfolyamokat szervezni. Említést 
tett a tagnyilvántartás számítógépes megoldásának eddigi tapasztalatairól ós eligazí
tást adott a hiányosságok megszüntetésére. 

Dr. Herpay Imre elnök tájékoztatást adott a cselekvési programban szereplő felada
tok végrehajtásáról, ezen belül „ A fa komplex hasznosításáról", a távlati tervezésről, 
nemzetközi kapcsolatainkról. Kérte, hogy a tagság támogassa a külföldiek részére 
szervezett tanulmányutakat. Ismertette az erdőgazdálkodás helyzetét és a fejlesztés 
lehetőségeit vizsgáló K N E B munkát aláhúzva, hogy ez az erdőgazdálkodás megsegí
tésére irányul. Kérte a jelenlévőket, hogy e feladatba úgy vonják bo a szakembereket, 
hogy azok szakmánk különböző rétegeit képviseljék. Szükségesnek tartotta a közvéle-

F o l y t a t á s az e l ő z ő o l d a l r ó l 

sítését a Balaton-felvidéken, amin t az a rendezési t e rvben is megfogalmazó
d ik . A létrehozandó új szervezet i egység: 
— kezelésbe venné a telepítendő területeket, s ezáltal kiküszöbölné a je lenleg 

tapasztalható érdektelenséget az erdőtelepítés iránt a tu la jdonosok részéről; 
— elkészítené a k i v i t e l i t e rveke t a telepítéshez, s egyéb hasonló jellegű 

munkákhoz; 
—• megfelelő kivitelező kapacitás kialakításával végrehajtaná az erdőtelepí

tést, fásítást. 
— költségvetéses a lapon elvégezné a meglévő erdők kezelését, 

ná a most még illuzórikusnak tűnő „csoportos szálaló gazdálkodás"-ra való 
áttérést, ami t a t e rv előirányoz. Másként ez n e m képzelhető e l , h iszen a je
lenlegi nyereségcentrikus gazdálkodás keretei között ezekben, a zömében 
mennyiségi termelést biztosító I V — V I . fatermési osztályú cseres, m o l y h o s 
tölgyes, kocsánytalan tölgyes állományokban nyereséget elérni a l i g lehet; 

— ellátná az erdők üdülési, közjóléti funkciójával kapcsolatos teendőket, üdü
lő erdők, parkerdők létesítését és karbantartását; 

— más gazdálkodók részére parképítési, fásítási munkákat k i v i t e l e z n e ; 
— összefoglalva, a B a l a t o n érdekében meghatározott, speciális, k o m p l e x er

dészeti tevékenységet végezne. 
Bízom benne, hogy erőfeszítéseink sikeresek lesznek, s nemze t i kincsünk — 

a B a l a t o n — környezetével együtt megőrzi szépségét m i n d a n n y i u n k örömére. 



tnény megnyilatkozását annak érdekében, hogy a felsőbb szervek véleményalkotásaik
hoz az egyesület véleményét széleskörűen megismerhessék. Tolmácsolta a szerkesztő
bizottság elnökének kérését A Z ERDŐ szaklapunk népszerűsítésére, figyelemfelhívás
sal az egyes publikációkra és a tagság mozgósítására új írók beszervezésével. 

Király Pál alelnök értelmiségi rótegvédelnii feladatokról, erdészeti emlékhelyek fel
tárásáról és megörökítéséről szólt részletes útmutatást adva annak mikénti végrehaj
tására. 

Dr. Tibay György főtitkárhelyettes az egyesületi propaganda és vállalkozások mellett 
az 1987. évi költségvetéssel kapcsolatos feladatokat ismertette. Figyelmeztetett arra, 
hogy a keret csak akkor és ott növelhető, ahol a vállalati jogi tagdíj mértéke is emelke
dik. 

A z elhangzottakkal kapcsolatban a helyi csoportok képviselői részéről élénk érdek
lődós nyilvánult meg. A vitában resztvettek: ár. Csötönyi József, Schmotzer András, 
Pankotai Eszter, Németh Gizella, Hegyi István, Tóth Imre, Pálos László, Bolla Sándor ós 
Bakonyi Csaba. 

A z összejövetel másnapján szakmai programként a hámori vaskohót, valamint a 
Bükk természetes felújításainak történelmi múltját ismertette dr. Járási Lőrinc a 
Miskolc i Erdőfelügyelőség igazgatója, a jelenlegi erdőgazdálkodási feladatokról pedig 
Szegő Lajos erdószetvezető számolt be. A Mátrában Schmotzer András termelési osztály
vezető kalauzolásával a tölgypusztulást tanulmányozták a résztvevők. A z összejövetel 
gondos szervezésóért a főtitkár Felsőtárkányban mondott köszönetet — kiemelten 
Varga József igazgatóhelyettesnek, Várfalvi József és Schmotzer András helyi titkárok
nak. 

A z elektronikai koordinációs bizottság Budapestén a F A I N F O R G vállalatnál erdő
gazdasági kisszámítógópe8 szoftver börzét szervezett. A nagy érdeklődéssel várt rendez
vényt dr. Herpay Imre elnök nyi tot ta meg. Ágazatunk első i lyen jellegű összejövetelén 
12 számítógép és 90 fő találkozott. Rósztvett: a MÉM E R S Z , a Debreceni Erdőfelü
gyelőség, az E F E , az E R T I , a P i l i s i Parkerdőgazdaság, a F A I N F O R G , az M T A 
S Z T A K I ós az A G R O M A T . A rendezvényt dr. Vidovszky Ferenc, a bizottság vezetője 
szervezte és azon dr. Váradi Géza MÉM ÉFH hivatalvezető helyettes „Az erdőgazdál
kodási ágazat számítástechnikai helyzete, fejlesztésének iránya" címmel összefoglalta 
a kibontakozó feladatokat, felvázolta vállalataink és intézményeink számítástechnikai 
fejlesztésének legfontosabb feladatait. 

A szociálpolitikai (szociológiai) bizottság ülésén a bizottság titkárának Gerzsenyi 
Katalin, a szociológiai munkabizottság vezetőiének Dudás Péter, a szociálpolitikaiénak 
Heinczinger Béláné tagtársakat választották. Ezután dr. Tóth Árpád , , A z erdőmérnökök 
komplex vizsgálatának előkészítése" címmel előadást tartott. A z ülésen felszólalt 
Király Pál alelnök és javasolta, hogy a bizottság foglalkozzék az egyesület érdekkép
viselete, érdekközvetítő ós érdekfeltáró funkciójának tisztázásával ós adjon a vállalatok 
V I I . ötéves szociális tervéhez a műszaki értelmiség helyzetét előrevivő javaslatokat. 
A bizottság a későbbiek során foglalkozni kíván a jelentős létszámú réteget képviselő 
erdészeti szakközépiskolát (technikumot) végzettek szociológiai vizsgálatával is. 

A z M T A Erdészeti Bizottságának egységes műszaki fejlesztés munkabizottsága ok
tóber 30-án tartotta kihelyezett ülését Egerben a Mátrai EFAG-nál. Dr. Kovács Jenő, 
a bizottság elnöke nyitotta meg az ülést és elsőnek megemlékezett dr. Káldv Jó
zsef volt professzorról, a bizottság előző elnökéről. Keszler György előadás kere
tében tájékoztatást adott az VI . . ötéves tervidőszakra elfogadott géprendszerről. 
Dr. Kovács Jenő a hazai erdészeti gépgyártás és sépfeilesztés helyzetéről tartott 
előadást, dr .Szőke Miklós a gépek műszaki ellátásának helyzetét és fejlesztési le
hetőségeit tárgyalta. Felkért hozzászólóként dr. Marosvölayi Béla. maid Mátrabérci 
Sándor. Kelemen László. Szabó Győző, Szanati László, dr. Josta József cs dr. Wal-
ter Ferenc egészítették k i az elhangzottakat. 

A továbbiakban rendszeresen tájékoztatást kívánunk adni könyvtárunk — külföldi 
kiadású, idegen nyelvű — gyarapodásáról, hogy a témában érdeklődő, az idegen nyel
vet bíró tagtársaink azokat kivegyék, használják. Legutóbb vásárolt i lyen jellegű 
könyveink: 

Állán A . Ber ryman : FOREST INSECTS — PRINCIPLES AND PRACTICE OF 
POPULATION MANAGEMENT. 1986. New Y o r k . 



A z enlőrendezési szakosztály 1986. október lü-ón kibővített szakosztályülóst tartott 
Visegrádon. Halász Gábor szakosztályvezető összefoglaló ismertetést adott az erdőren
dezés műszaki ellátottságáról ós hangsúlyozta az erdőrendezós terepi munkái során al
kalmazott eszközük fejlesztésének szükségességét. N a g y lépésnek tar tot ta az erdőter
vezési irodák egységes személyi számítógépekkel való ellátását, ezeknek rendszerbe 
illesztett működtetését. A rendszer továbbfejlesztését a számítástechnikának a terepi 
munkába való közvetlen bekapcsolása jelentheti. 

A rendezvényen három hazai gyártmányú személyi számítógép munkáját muta t lak 
be a terepen. A z E R T I - b p n kidolgozott módszereket Somogyi Zoltán, a K A I N KO 11(1-
han kifejlesztett rendszereket Méry Ildikó ismertette. Nagy érdeklődés kísérte az 
A G R O M A T G M K által készített terepi adatrögzítővel ellátott átlalót, melyet a műszer 
készítői már a szolnoki vándorgyűlésen ismertettek. 

A rendezvény alkalmat adott arra, hogy a Mogyoró-hegyen létrehozott Erdészek 
Barátság Parkjá-ban felavassák a MÉM E R S Z emlékoszlop együttesét. Avatóbeszédet 
mondtak: dr. Csontos Gyula a MÉM E R S Z főigazgatója, dr. Hada Antal MIÍM E F H 
osztályvezető, dr. Szikra Dezső P i l i s i Parkerdőgazdaság főigazgatóhelvettese, Király 
Pál alelnök és Ilerczeg Miklós a M E D O S Z képviselője. 

A X V I I I . I U F R O Világkongresszuson nagy létszámú magyar delegáció részvételót lehe
tővé tévő egyesületi hozzájárulásért Keresztesi Béla akadémikus köszönetét fejezte k i . 

A vadgazdálkodási szakosztály a zárttóri vaddisznótartás tanulmányozására a 
B U V A D isaszegi területére rendezett összejövetelén Molnár Ákos osztályvezető bemu
tatta a kertet, majd dr. Hőnich Miklós állatorvos ismertette a kertben felmerülő állat
egészségügyi kérdéseket. A vadbiológiai kutatás helyzetéről, eredményeiről dr. So-
mogyvári Vilmos állomásyezető ós munkatársai adtak tájékoztatót. Rendezvényük 
során Budapesten, Pávó Árpád igazgató kalauzolásával megtekintették a Pálvölgyi és 
a Szemlőhegyi barlangokat. E z t követően Madas Katalin, a budai tájvédelmi körzet 
vezetője ismertette a Sas-hegyi természetvédelmi területet bejárás keretében. 

A gépesítési szakosztály újszerű kezdeményezéssel, kibővített ülést tartott az egri cso
port, a GTE egri szervezete, az SZVT kreativitás munkabizottság, a MAE gépesítési 
szakosztálya és az Innovációs Kör közös rendezésében, Egerben, a Technika Házában. 
A szakosztály más ágazatok felé történő nyitás jelentőségót dr. Kovács Jenő, a Mátrai 
E F A G vezérigazgatója megnyitójában külön is hangsúlyozta. A rendezvényen 26 
vállalat 62 képviselője jelent meg. A z erdőgazdaságokon kívül képviseltette magát 
többek között a Jászberényi Hűtőgépgyár, a bólapátfalvai, a mátraderecskei, a tarna-
leleszi MgTsz, az ik lad i Műszergyár, az egri Finomszerelvónygyár, a budapesti A G R O -
T E K , a s i roki Mátravidóki Fémművek, az egri A G R O K E R , a MÉM, az E R T I , a 
S Y S T E M Szervezési Vállalat stb. 

A „kreatív módszerek a gépüzem fenntartásában" témakörben szervezett rendezvé
nyen előadás hangzott el „ A gépüzem — fenntartás helyzete a fagazdaságban" címmel 
dr. Marosvölgyi Béla részéről; „ A gépüzem — fenntartás az ipa rban" címmel Nyíri 
Lászlónak, a G T E karbantartási szakosztály vezetőségi tagja előadásában; „Szerszám
gépek karbantartási rendszere a Csepel Autógyár 3. sz. Gyárában" címmel, melyet 
Pelyhe Csaba osztályvezető tartott; „ A teljesítmény követelmény alkalmazása a kar
bantartási munkáknál" Kőműves Ervinnek, a S Y S T E M Szervezési Vállalat főosztály
vezetőhelyettesének előadásában; a „Mezőgazdasági gépek karbantartása" címmel 
Zsebe Gyula műszaki szakfelügyelő, az „Erdészeti gépek üzemfenntartásának szerve
zése" témakörben dr. Szőke Miklós üzemigazgató tartott előadást. 

A z előadásokat követően résztvevők a Mátrai E F A G Felnémet-i korszerű gépjavító 
üzemét tekintették meg. A jelenlevők megelégedettségét a magasszinvonalú szervezés, 
az elhangzott előadásokban levő új információk nagymértékben fokozták. 

A műszaki fejlesztési bizottság és a budapesti intézőbizottság ergonómiai vitadélu
tánt szervezett. Dr. Szász Tibor „Időszerű ergonómiai kérdések az erdőgazdaságban" 
címmel részletesen összefoglalta az utóbbi tíz óv alatt az E R T I - b e n elért szervezéstani, 
munkaegészségügyi, munkaszociológiai kutatási eredményeket ós azok gyakor la t i meg
valósítását. Nagyobb nyilvánosságot kívánó, tiszteletreméltó csokor állt össze az elő
adottak alapján. 

Felkórt hozzászólókónt Gerzsenyi Katalin az egészséges állapot fenntartásának sza
kaszairól, Lakatos Zoltán a mozgáskultúra fejlesztése terén Finnországban szerzett 



tapasztalatairól szólt. Szegő Lajos rámutatott arra, hogy hol , illetőleg miben történt 
előrelépés, stagnálás, esetleg visszalépés (nőtt a műszaki adminisztráció, nem fejlődött 
az információ, nincs közvetlen kapcsolat a vezető ós munkás között, általános az elöre
gedés, hiányzik az erdőművelésben az utánpótlás. . .) . A z elhangzottakhoz kapcsoló
dott Abonyi István, Gólya János és dr. Skultéty Rezső. 

A vitadólutánt dr. Csötönyi József vezette ós a v i t a során elfogadott javaslatokat 
J ablonkay Zoltán a következők szerint foglalta össze: 

1. A korszerű ergonómiai ismereteket tájékoztató publikációban szükséges a szak
emberek számára közzétenni. Ebben tárgyalni kell többek között a mozgáskultúra, 
egészségmegőrzés, az előbbiek technológiában történő érvényesítése, valamint az ét
kezési kultúra fejlesztése kérdéseit. 

2. A z ergonómia oktatását be kell vezetni, illetve korszerűsíteni kell a különböző 
oktatási intézményekben. Differenciált, eltérő tematikára van szükség a szakmunkás-
képzésijén, a közópkáderek oktatásában ós az egyetemen. 

3. Balesetekből leszűrt tapasztalatok rámutatnak az időjárási frontok és ezekre 
történő felkészülés jelentőségére. Kutató-fejlesztő munkára van szükség, amelynek k i 
kell térnie az exponált munkakörök meghatározására, az érzékenységvizsgálat, az elő
rejelzés megszervezésére és annak munkaszervezésben történő hasznosítására. 

4. Igény merült fel az erdőgazdasági dolgozók antropometriai felmérésére. Ehhez 
szükséges: a paraméterek meghatározása, kérdőíves felmérés megszervezése, a beér
kezett adatok matematikai statisztikai értékelése és összevetése más irányú statiszti
kákkal. 

5. A z illetékesek figyelmét újból fel kel l hívni a dolgozók második gazdaságban vég
zett munkája következtében történő károsodásra. Jogilag is tarthatatlan helyzet, 
hogy a széjjelválaszthatatlan károsodásokért — melyeket esetenként szinte kizáróla
gosan is okozhat a második gazdaság —, az anyagi ós erkölcsi felelősséget az erdőgaz
daságok, mint fő munkaadók vállalják. I lyen például a munkaidőn kívül végzett mo-
torfűrészes munka vibrációs károsító hatása (de több hasonló is lenne). 

6. A nemzetközi tapasztalatok ós fejlesztési irányok egyértelműen rámutatnak a 
korszerű ergonómiai alapokra helyezett technológia-fejlesztés jelentőségére, gazdasági 
és humán előnyeire. A z ilyen irányú kutatási — fejlesztési tevékenységet tovább szük
séges erősíteni. 

A z erdészettörténeti szakosztály és a budapesti csoport közös rendezvény keretében 
emlékezett meg a I I . Erdészeti Világkongresszus félévszázados jubileumáról. A ren
dezvényen Mastalir Ernőné: „ A I I . Erdészeti Világkongresszus (1936, Budapest) jelen
tősége" címmel érdeklődést kiváltó előadásában részletesen ismertette a 36 ország 300 
küldöttének részvételével megtartott kongresszus előzményeit, célját, tevékenységét, 
határozatait ós jelentőségót. 

A kongresszus „kulcsembere" dr. Róth Gyula professzor volt. A z ő életútját méltatta 
dr. Hiller István. A jelenlevőkben élénk érdeklődést váltottak k i az elhangzottak, hisz 
többségük a neves erdósztudós professzor tanítványa volt. Dr. Csötönyi József 
„Egy könyv margójára" címmel pedig Lesenyi Ferenc: „ A magyar erdőgazdálkodás ós 
mai helyzete", 1936-ban megjelent könyvére hívta fel a figyelmet. Dr. Kovács János 
a szakosztály tevékenységéről szólt. Dr. Oroszi Sándor emlékeztetett a szolnoki ván
dorgyűlésen az ERDÉSZETI L A P O K folyóirat cím visszaállítása ügyében elhangzott 
javaslatra és ebben szakosztályi állásfoglalást sürgetett. Király Pál alelnök felszólalá
sában a javaslat mellé állt rámutatva, hogy ez hagyományaink kellő tiszteletéhez tar
tozik. 

A z ünnepi rendezvényen felszólalt Boross György, Hibbey Albert, Jérome René, Király 
Pál, Nagy Imre, Oroszi Sándor ós Zádor Alfréd. A rendezvény vendége volt Róth Emma 
— Róth professzor leánya — ós férje Kossow József erdőmórnök. 

A csoport összejövetelén köszöntötték a 90 esztendős Boross György gyómántdiplo-
más erdőmérnököt, egyesületünk tiszteletbeli tagját. A meleghangú köszöntést köve
tően Gerely Ferenc „Környezeti hatások és az erdők egészségi állapota" címmel f i 
gyelmet kiváltó előadást tartott . Naponta 50 000 ha erdő tűnik el — jelentette k i — 
majd az erdőpusztulással kapcsolatos feltételezéseket (savas eső, ózon, stressz stb.) 
ismertette. Kitért az egyes országokban mutatkozó erdőpusztulás mértékére, majd a 
magyarországi nagyterületű erdőleltárak és az ökológiai mintaterületek jelentőségét 
ismertette. A z elhangzottakhoz Abonyi István, Boross György és dr. Csötönyi József 
szóltak hozzá. Élénk érdeklődés kísérte T. Wileen rendező ós A. Bure operatőr 27 per
ces, színes, „ A z erdészet Svédország zöldaranya" című ós 1986. évi I I . Nemzetközi 
F i l m ós Videó Szemle kategória győztes filmjót. 



A HELY I CSOPORTO K ÉLETÉBŐ L 
A budapesti erdőfelügyelőségi csoport 

kétnapos tanulmányutat szervezett. 
A z első nap a Mátrai E F A G Felsőtár-

kányi és Szilvásváradi Erdészeténél az 
erdőművelés és állománynevelés gyakor
l a t i módszereinek és tapasztalatainak is
mertetése után, amelyet Reményffy Lász-
lóné tartott , területi bemutatóra került 
sor. A z út során megismerkedtek az erdő
gazdálkodási és az erdőfelügyeleti m u n k a 
kapcsolatával, a minőségi vadkárosítás 
és a természetes erdőfelújítás problémái
v a l . Második napon az Aggte leki Nemze t i 
P a r k felszíni védett értékeit ismertette és 
mutat ta be Buzetzky Győző, az A N P igaz
gatója. 

A bajai csoport vezetőségi ülésén, a 
bátaszéki erdészet vezetőségével együtt 
megemlékezett Koltay György Kossu th -
díjas erdőmórnökről, vol t bátaszéki erdő
gondnokról, az erdészeti nemesítés meg
szervezőjéről. A Bátaszéki Erdészet hom
lokzatán levő emléktábla előtt koszorút 
helyeztek el. 

A csoport a M N Veszprémi Erdőgazda
sága és a Balatonfelvidéki E F A G terüle
tére tanulmányutat szervezett. Hegyi 
István, a veszprémi he ly i csoport titkára 
vezetésével és ismertetésével megtekin
tették a márkói kopárfásítás több száz 
hektáros összefüggő erdei- ós feketefeny
veseit, azok tűz- és erdővédelmi problé
máit, az erdőnevelési gondokat. A z i rc i 
erdészet területén a kiváló bükk magter
mő állományokat tanulmányozták és 
megismerkedtek a z i rc i fűrész ós fafeldol
gozó üzem munkájával. 

A kétnapos tanulmányút második nap
ján Rózsai Rezső, a bakonybéli erdészet 
vezetője kíséretében és tájékoztatása mel
lett Gézaháza és a Csesznek-i vár megte
kintése után Vinyére utaztak a bakony-
szentlászlói erdészet fűrésztelepére. Kósa 
Ernő erdészetvezető kalauzolásával meg
ismerkedtek a festői, vadregényes Cuha-
völgyével, majd a fenyőfői külfejtéses 
bauxitbányával ós az ősfenyves állomá
nyával. Élvezetes, tanulságos szakvezeté
se mellett Kósa Ernő tájékoztatását min
denütt történeti áttekintéssel egészítette 
k i . Ütjük során megtekintették a Bábol
nai M g . Kombinát arabs ménespusztáját, 
Szópalmapusztát, a tenyész lóállományt, 
arborétumot. Kőrishegy térségében a 
Száraz Gerence a la t t i bükk állományokat 
csodálták meg résztvevők, ahol az erdé
szet tevékenységét Rózsai Rezső ismertet
te. Bakonybélen megtekintették a tájhá
zat, az apátsági templomot és az erdészet 
telephelyét, majd Zircre utaztak. I t t az 
értékes arborétumot tanulmányozták és 

meglátogatták a Múzeum és könyvtár 
helyiségeit, a graf ikai ós néprajzi kiállí
tást. A z i rc i természettudományi múzeum 
Tallós Pál tudós kollégánk hagyatékát is 
kegyelettel őrzi. Osztat lan elismerést kel
tett a múzeum pedagógiai és d idak t ika i 
szemléletű anyagrendezóse ós a B a k o n y 
őshonos fáit, cserjóit bemutató gyűjte
mény. 

A Békés megyei (Gyula) csoport és a 
Kiskunsági csoport (Kecskemét) szerve
zésében a D E F A G gyu la i erdészetének 
5 fős csoportja igen hasznos tapasztalat
cserén vet t részt a K E F A G kerekegyházi 
erdészeténél. A házigazdák Pankotai Esz
ter csoport titkár és Várkonyi Vilmos er
dészetvezető vol tak . A z általános tájékoz
tató után dr. Nagy István üzemorvos is
mertette a K E F A G kimagasló munkae
gészségügyi tevékenységét. Útban a K e 
rekegyházi Erdészet felé vendéglátók és 
a vendégek a kecskeméti Széchenyi lakó
telep ígéretes parkájban tisztelegtek a 
nagy magyar és a tizenhárom aradi vér
tanú emléke előtt. A békési szemnek kü
lönösen érdekes és szokat lan erdősítési és 
fahasználati technológiákkal való megis
merkedés után, ahol Szilágyi László fa
használati előadó ós Németh Imre műsza
k i vezető ka lauzol ta a csoportot, és az er
dészeti irányításról és információcseréről 
szóló beszélgetéssel zárult a program. 

A budakeszi csoport a szervezési és 
propaganda bizottság szervezésében láto
gatást, szakmai bemutatót rendezett a 
Magya r Egészségvédők Sportegyesülete 
részére a budakeszi vadasparkban. A va
daspark érdekességeiről Buzer Antal nyu
galmazott műszaki vezető adott szakmai 
tájékoztatást. A M E S ós a Magya r Bioló
giai Társaság Mozgásbiológiai Szakosztá
l y a igen eredményesnek ítélte az erdőjá
rást. 

A z E R T I csoport szakmai tanulmány
utat tett az Őrségben. A tanulmányút so
rán a csoport tagjai meglátogatták a H i m -
fai Parkerdőt, tájékoztatást kaptak az 
Őriszentpéteri Erdészet munkájáról ós 
Hylobius abietis elleni biológiai védekezési 
kísérletet tekinte t tek meg. 

A győri csoport Bakonyi Csaba titkár 
vezetésével két napos tanulmányúton vet t 
részt a Balatonfelvidéki E F A G területén. 
A B E F A G székházában Czebei Sándor ve
zérigazgató fogadta a csoportot és adott 
tájékoztatást az erdőgazdaságról. A szak
m a i program a K i s - B a l a t o n védőfásításai
nak megtekintésével folytatódott. A ga
léria-erdők létesítéséről, kezeléséről Fábi
án Béla he ly i csoport titkár, Papp Gyula 



erdőművelési osztályvezető és Horváth 
Tibor erdészetvezető adott szakszerű ma
gyarázatot. A tanulmányút második nap
ján Zalahalápon megismerkedtek a panel
parketta gyártással. Horváth Dezső gyár
igazgató az üzemlátogatás során tar tot t 
ismertetőt a technológiáról, betartásának 
szigorú követelményeiről. Ezután az e-
redmónyes kopárfásítást bemutató bada
csonyi bányaudvar megtekintésével foly
tatódott a program, Bajner Imre erdészet-
vezető ós Wentzely Dénes társ. előadó 
nagyszerű kalauzolásával. A tanulmányút 
során mód nyílott a Balatonfelvidék tör
ténelmi és kulturális értékeinek megisme
résére, a keszthelyi Festetitch-kastély és 
Windischgratz-gyűjtemény, a kányavári 
kilátó, a sümegi vár és lovasmúzeum 
megtekintésére. 

A nagykanizsai csoport az egyesülethez 
tartozó termelőszövetkezeteknél dolgozó 
szakemberek részére tapasztalatcserét 
szervezett. Bemutatásra került a K i s - b a -
latoni védőfásítás, a Kányavári sziget 
közjóléti objektuma, a zalacsányi erdé
szet türjei erdőtömbje. I t t résztvevők a 
fogatmentes gyérítési technológiát és kü
lönféle erdőművelési munkákat tekintet
tek meg. A tapasztalatcserét Lancsák 
Lajos ós Horváth Elemér zalacsányi erdé
szeti igazgató vezették. 

A csoport a Mezőföldi E V A G területén 
tanulmányúton vett részt. Megtekintet
ték a Pákozdi emlékmű környékén levő 
vódőerdőtelepítéseket, közjóléti objektu
mokat. A tájékoztatót Röszler Károly tar
totta. E z t követően Markovics László az 
E V G igazgatója, a helyi csoport elnöke 
bemutatta a soponyai vad- és halgazda
ságot, vadfeldolgozó üzemet, hűtőházat. 
A továbbiakban a bárándi erdészkerület
ben levő csemetekertet, erdőfelújításokat 
és vadászerdőket tanulmányozták. 

A pil isi csoport (Visegrád) „ A termé
szetszerű erdőgazdálkodás lehetőségei az 
ökológia, ökonómia és technika egységé
nek függvényében" témakörű szakmai 
napot rendezett, a szakmai továbbképzés 
szolgálatában. A témaköri napot dr. Papp 
Tivadar a pécsi Erdőtervezési Iroda iga
zoló jának, nagy tetszést aratott vitaindí
tó előadása vezette be. A z előadást terepi 
bemutatók követték: Pilistetőn bükkös 
erdőrészlet fahasználati munkái, majd 
Pilismaróton vékonyfa felkészítő telep 
kialakításával kapcsolatos tapasztalat
csere, végül Lepencén a kalodás anyag
mozgatás. A z elméleti előadás, a terepi 
munkák, tapasztalatcserék végső követ
keztetése az erdészetvezetők, kerületve
zető erdészek jövőért való felelősségének 
kihangsúlyozása volt . Vendégként — meg

hívottként —, résztvettek a szakmai na
pon Déry Tibor az A C S I ny. igazgatója, 
Polhammer Győző SLT, A C S I igazgatója és 
Kolonits István A C S I osztályvezető. 

A Veszprém MÉM csoport Kemenes-
szentpóteren a Petőfi MgTsz központjá
ban szakmai előadással egybekötött ta
pasztalatcserét szervezett. A résztvevő
ket Szabó István a tsz elnökhelyettese kö
szöntötte, majd ismertette a szövetkezet 
fő gazdasági mutatóit és termelési profil
ját. Ismertetőjében elmondta, hogy a ked
vezőtlen adottságú gazdaság egyre na
gyobb figyelmet fordít az erdőtelepítési 
lehetőségekre, mive l így kívánják hasz
nosítani a gyenge minőségű, kavicsos at-
lajú földterületeiket. Máté Gyula erdé
szeti ágazatvezető a 700 ha-os erdőterü
leten folyó erdőgazdálkodási munkát is
mertette és az erdőtelepítések fafaj meg
választási ós technológiai tapasztalatait 
vázolta. Dr. Horváth Béla egyetemi do
cens „ A z erdőművelés gépesítési lehető
ségei a hegyvidéki termelőszövetkezetek
ben" címmel tartott előadásában külön 
kiemelte a hegyvidéki viszonyokra ós a 
termelőszövetkezeti erdők üzemnagyságá
ra alkalmas gépesítési megoldásokat. 
Előadását jól megválasztott színes kép
anyag vetítésével tette szemléletessé. 
A z ismertetők és az előadás elhangzása 
után a résztvevők hozzászólásaikban a fa
fajmegválasztás és a telejelőkészítés kér
déskörét vitatták meg, különös tekintettel 
a „cseri" talajokra. A rendezvény baráti 
találkozóval összekapcsolt ebéddel ért 
véget. 

A csoport szakmai tanulmányutat tett 
a Zalai E F A G területére. A szakmai 
program keretében dr. Páll Miklós osz
tályvezető először a zalai erdők történe
tét bemutató erdei múzeum megtekinté
sére vezette a vendégeket, majd a bánok
szentgyörgyi erdészet területén tanulmá
nyozták a bükk természetes felújító vá
gásokat. A Zala i E F A G természetes fel
újításban elért eredményei és tapasztala
ta i példaként állhatnak az ország bükk 
gazdálkodói előtt — állapították meg a 
tanulmányút résztvevői. Csömödéri vas
útüzemi látogatást követően sétát tettek 
a Nagykanizsa környéki parkerdőben. 
Moór Gyula az O K T H Közópdunántúli 
Felügyelőségének igazgatóhelyettese ve
zetésével megtekintették a Kisba la ton új 
vízvédelmi rendszerét. Megállapíthatták, 
hogy az új létesítmény nemcsak környe
zetvédelmi szempontból hasznos, hanem 
a védett vízimadaraknak is kiváló élőhe
lyet biztosít. A tanulmányút befejezése
ként Keszthelyen megtekintették a W i n -
dischgrátz-hagyatékból összeállított új 
vadászati gyűjteményt. 



A szakmai továbbképzés keretében a 
helyi csoportoknál a következő előadást 
tartották. 
Budapesten 

Dr. Szabó László „Újabb gyógyszerku
tatási törekvések a nagvgombák köré
ből", 

Balassagyarmaton 
Szabó Győző „ A biomassza hasznosítá
sának lehetőségei", 

Győrött 
Dr. Sólymos Rezső „Erdőállomány-gaz
dálkodásunk helyzete ós fejlesztésének 
irányai", 

Nagykanizsán 
Mátrabérci Sándor „ A fahasználat je
lenlegi helyzete ós fejlesztési kérdései", 

Szegeden 
Dr. Ott János „ A z erdőgazdálkodás 
illeszkedési problémái a gazdaságirá
nyítás rendszerében", 

Tatabányán 
Dr. Varga Ferenc „ A kocsányos tölgye
sek egészségi állapota, az erdővédelem 
korszerű eljárásai", 
Dr. Fráter György „ A talajba jut tatot t 
rovarölőszerek hatása az élővilágra", 
Hartdégen Mátyás „ A hidegágyas cse
metetermelés tapasztalatai a Vértes
ben" címmel. 

Uj tagfelvétel: 
Füleki László erdésztechnikus, Nyirád. 

Halálozás 

Dr. Béldi Ferenc erdőmórnök, tanszék
vezető egyetemi docens életének 59. évé
ben, Sopronban tragikus hirtelenséggel 
elhunyt. Személyében az Erdészeti ós F a 
ipar i Egye tem, a magyar erdészeti és fa
ipar i felsőoktatás és kutatás egyik kiváló 
művelőjét, Egyesületünk tisztelettel és 
szerettei övezett tagját veszítette el . 
Búcsúztatása hagyományainkhoz híven 
az egyetem aulájából fáklyás menet kí
séretében a városon át a temetőig 1986. 
október 28-án vol t . 

Pipás Pál nyugalmazott erdész, a 
D E F A G kiszombori csemetekertjének vol t 
vezetője, az egyesület 40 éven át vol t tag
ja , 67 éves korában elhunyt . 

Dr . Németh András ardőmérnök. a 
Központi Erdészeti és Fa ipar i Múzeum 
igazgatója december 5-én. életének 47. 
évében közúti baleset folytán elhunyt. 
Személyében a magyar erdészet és fa 
ipar történeti emlékeinek egyik legjobb 

'ismerőiét és gyűjtőiét veszítettük el. A z 
elhunytat az Egyetem és a Felsőtiszai 
E F A G saját halottjaként az Egyetem 
aulájában búcsúztatták el és kísérték az 
evangélikus temetőbe. 

Az 1967-ben, Sopronban levelező tagozaton végzett tecnikusok, valamint kedves 
tanáraik pontos címét — az 1987. évben szervezendő 20 iéves találkozó céljából — 
kéri S t a n k a S á n d o r ny. áll. erdészeti ágazatvezető (Lenti, Sugár út 94.). 

A Z K K D O S Z F . B K E S Z T Ö B I Z O T T S A G A . E l n ö k : dr. Sólymos Rezső, a m e z ő g a z d a s á g i t u d o m á n y 
(erc .és?et ) d o k t o r a , B u d a p e s t ; f ő m u n k a t á r s : Jéróme René. B u d a p e s t . — T a g o k : dr. Balázs 
István, B u d a p e s t ; Barátossy Gábor, B u d a p e s t ; dr. Berdár Béla, V i s e g r á d ; dr. Bondor Antal, 
a m e z ő g a z d a s á g i t u d o m á n y ( e r d é s z e t ) k a n d i d á t u s a B u d a p e s t ; Bus Mária, V e s z p r é m : Cebe Zol
tán, S z o m b a t h e l y ; dr. Csötönyi József, B u d a p e s t ; Deák István, T a m á s i ; dr. Firbás Oszkár, S o p 
r o n ; Gáspár-Hantos Géza, B u d a p e s t ; dr. Gőbölös Antal, K e c s k e m é t ; dr. Herpay Imre, a m e z ő g a z -
r l j ság i t u d o m á n y ( e i d é s z e t ) k a n d i d á t u s a , S o p r o n ; Kadlicsek János, M i s k o l c ; Keszthelyi Ist-
vár,, B u d a p e s t ; Y.irály Pál, B u d a p e s t ; dr. Királyi Ernő, a k ö z g a z d a s á g i t u d o m á n y k a n d i d á 
t u s a , B u d a p e s t ; Korbonszky Kazimirné, V á c ; k r ö m e r Antal. P é c s ; Löcsey Iván, B u d a p e s t ; 
Mészáros Béla, S z o m b a t h e l y ; d r . Rácz Antal, a m e z ő g a z d a s á g i t u d o m á n y ( e r d é s z e t ) k a n d i 
d á t u s a , B u d a p e s t ; Solymosi József, B u d a p e s t ; Stádel Károly, G y ő r ; d r . Szepesi László, a m e 
z ő g a z d a s á g i t u d o m á n y ( e r d é s z e t ) d o k t o r a , B u d a p e s t ; dr. Szodfridt István, a m e z ő g a z d a s á g i 
t u d o m á n y ( e r d é s z e t ) k a n d i d á t u s a , S o p r o n ; d r . Szikra Dezső, V i s e g r á d ; Tóth László, S z o l n o k ; 
dr. Tóth Sándor, a m e z ő g a z d a s á g i t u d o m á n y ( e r d é s z e t ) k a n d i d á t u s a , B u d a p e s t ; Varga Béla, 
E g e r . 




